
Protokół Nr XVIII /2016 

z sesji Rady Gminy 

     odbytej w dniu 04.02.2016 r. 

    w Urzędzie Gminy w Lipuszu 

Ad. 1 
Obrady sesji rozpoczęto o godz. 1430 

Przewodniczący Rady Gminy Janusz Wawer dokonał otwarcia sesji. Powitał radnych oraz 

wszystkich uczestniczących w obradach / zał. nr 1, 2, 3, 4/. Na podstawie listy obecności 

Przewodniczący Rady stwierdził, że sesja jest prawomocna do prowadzenia obrad  

i podejmowania uchwał /na stan 15 – obecnych 13 radnych/.  

Do proponowanego porządku obrad nie wniesiono uwag, został on przyjęty jednogłośnie  

w następującym brzmieniu: 

1. Sprawy regulaminowe : 

    a/ otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad, 

    b/ zatwierdzenie porządku obrad, 

    c/ przyjęcie protokołu z ostatniej sesji. 

2. Informacja Wójta za okres międzysesyjny. 

3. Interpelacje i wnioski radnych. 

4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

   a/ zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej  w Tuszkowach poprzez likwidację  

       oddziału   przedszkolnego w Szkole Podstawowej w Tuszkowach. 

5. Odpowiedzi na zgłoszone interpelacje i wnioski . 

6. Wolne wnioski. 

7. Zamknięcie obrad 

 

 Przewodniczący Rady poinformował, iż zapoznał się z treścią protokołu   z XVII sesji Rady 

Gminy odbytej dnia 28.01.2016 r. Po czym zapytał radnych o ewentualne uwagi  

i zastrzeżenia, których nie wniesiono. W wyniku głosowania protokół został przyjęty 

jednogłośnie. 

Ad. 2 

Informację za okres międzysesyjny przedstawił Wójt Gminy  /zał. nr 5 do prot./. 

 

Ad. 4a 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły 

Podstawowej  w Tuszkowach poprzez likwidację oddziału przedszkolnego w Szkole 

Podstawowej w Tuszkowach .  

Wójt  -  przed podjęciem uchwały odbyło się zebranie w Szkole Podstawowej w Tuszkowach 

w sprawie  likwidacji oddziału przedszkolnego. Wcześniej spotkałem się z Gronem 

Pedagogicznym w celu omówienia ograniczenia kosztów. Sytuacja demograficzna, jeśli 

chodzi o obwód Szkoły Podstawowej w Tuszkowach, można powiedzieć i pozostałych 

miejscowości wygląda w ten sposób, że liczba ludności utrzymuje się od iluś lat na stałym 

poziomie, niestety spada liczba dzieci. W obrębie Szkoły Podstawowej  Tuszkowy liczba 

dzieci to średnio czworo w roczniku. Część tych dzieci uczęszcza do Przedszkola 



 w Lipuszu. Z kolei subwencję na Zespół Szkół otrzymujemy w przeliczeniu na ucznia. 

Sytuacja demograficzna, ekonomiczna została przedstawiona na podstawie wykresu, który 

zobrazował  jakie środki  trzeba  z budżetu  dopłacić na utrzymanie Szkoły Podstawowej w 

Tuszkowach. Spada ilość uczniów, w tym roku mamy 22 uczniów, a w przyszłym roku 

szkolnym będzie 20 lub 18 zależało będzie to od Rodziców czy do klasy pierwszej pójdą  

wszystkie dzieci  uczęszczające do zerówki, gdyż tylko jedno dziecko to siedmiolatek, 

natomiast pozostałe to sześciolatki. 

Radny A. Narloch  -  co z zatrudnieniem pracowników po reorganizacji ? 

Wójt  - zaproponowałem uzupełnienie etatów w Zespole Szkół w Lipuszu. 

 

C. Kropidłowska –Dyrektor Szkoły Podstawowej w Tuszkowach  - ekonomia ekonomią, 

liczby można przyjąć - nie przyjąć, natomiast jeśli chodzi o oddział przedszkolny, który w 

naszej szkole jest spójny, właściwie całość. Tak praktycznie jeśli nie damy rady utworzyć 

prywatnego oddziału przedszkolnego, a te dzieci będą chodzić do Lipusza, a co za tym idzie 

już w przyszłym roku nie będzie naboru do klasy pierwszej i w niedługim czasie będzie 

likwidacja szkoły. Szkoła nie była nigdy instytucją dochodową, na pewno nie nasza w 

Tuszkowach. Gdyby wszystkie dzieci z naszego obwodu chodziłyby do naszej szkoły 

podejrzewam, że byłaby minimalna kwota która starczyłaby żeby zbilansowała się Nasza 

szkoła - no ale te kwoty przechodzą do Lipusza . Te małe dzieciaczki, że tak powiem będą 

dojeżdżały do Lipusza, a Rodzeństwo zostanie w Tuszkowach i to też jest taki właściwie 

ważny punkt tego aby tych dzieci nie oddawać. Żebyście Wy Państwo zastanowili się czy 

faktycznie to jest dobre dla Naszej szkoły. Bez dzieci ,a następnie bez szkoły wieś ginie, bo 

Państwo zdajecie sobie sprawę  w Lipuszu jest Ośrodek Zdrowia,  GOKSiR, Biblioteka Urząd 

Gminy- tak praktycznie nic nie pozostanie. Nie będzie miejsca gdzie Ci ludzie jako 

mieszkańcy mogą się spotkać, czy jakieś inne spotkania np. spotkanie z Panem Michałem 

Kochańczykiem. Zapraszamy wszystkich mieszkańców, nie tylko mieszkańców Tuszkowy, a 

i Wy Państwo możecie przyjechać posłuchać wykładu. 

Co pozostanie, więc to następna wioska zabita deskami, czy tak trzeba, tak naprawdę tej 

wiosce to jeszcze zabrać. Nie wiem czym przekonać Państwa, żeby to jeszcze zostawić. 

Słychać z każdej strony kaszub, że jest to wioska taka bardzo kaszubska. Uroczystości to 

zawsze taki akcent kaszubski. Wyjeżdżamy z dziećmi na występy nie tylko do Lipusza, ale 

też poza Lipusz. Występujemy w różnych konkursach „ Rodnej Mowy”, nie tylko „Rodnej 

Mowy”, ale i innych.  Mogę się pochwalić, że nasz uczeń kl. VI  zakwalifikował się do 

wojewódzkiego konkursu matematycznego . Jest jednym z dwóch chłopców, z dwóch 

powiatów , który zakwalifikował się do  wojewódzkiego konkursu matematycznego -  co mi 

się wydaje, że dla tych właśnie chwil warto trzymać tę szkołę. Mnie się wydaje, że 

rozsławiamy Gminę Lipusz występując poza Gminą. Ja wiem, że ekonomia ekonomią. Pan mi 

zarzucił, że przyjmuje też małe dzieci, ale tak naprawdę Pan też  to podpisał  i chodzi o to 

żeby tym Rodzicom pomóc, chyba o to chodzi. Te czterolatki, pięciolatki, no pięciolatki 

realizowały obowiązek szkolny, a czterolatki  przychodziły nie na wszystkie godziny. Są to  

godziny oddzielne oddziału przedszkolnego,  na te godziny i tylko zajęcia  oddziału 

przedszkolnego,  zajęcia sportowe. To jest tylko dla dobra Rodziców i społeczeństwa. 

 



Wójt  -  Ja się też przychyliłem do prośby , żeby szkołę utrzymać i właśnie dlatego taka, a nie 

inna propozycja  została przedstawiona. Nie mówimy tutaj o likwidacji szkoły.   

Była swego czasu taka propozycja, był to rok 2004-2005 dotycząca likwidacji szkoły. Proszę 

Państwa można porównać ile było wtedy uczniów w szkole – 65 uczniów , dzisiaj mamy rok 

szkolny 2015-2016 jest 22 uczniów. Przez te 10 lat nie mówimy o likwidacji szkoły, a ta 

liczba mówi sama za siebie. Nikt nie mówi, że ta wieś umiera, mamy w naszej Gminie takie 

miejscowości  jak: Lipuska Huta, Gostomko, Płocice tam sytuacja wygląda podobnie. Młodzi 

ludzie albo decydują się na to, że tam zamieszkają w miejscowości albo nie zamieszkają, Z 

mojej obserwacji najczęstsza przyczyną takiej decyzji jest praca, a nie  szkoła. Pani Dyrektor 

ja zawsze to podkreślałem szkoła, nawet gdyby miało dojść do likwidacji to od początku  

o tym mówiłem, że ten obiekt miał by zostać służyć mieszkańcom.  Jest taki obiekt w 

Szklanej Hucie. Takie działania nie zmierzają do tego żeby, że tak się wyrażę  „ zaorać wieś”, 

jak tu się określa. To nie są założenia z mojej strony. Dzisiaj gdy dzieci te właśnie małe 3-4 

letnie miały się znaleźć w szkole w Tuszkowach  trzeba byłoby  ten oddział  Przedszkolny 

zorganizować,  potrzebny  wychowawca i są to kolejne koszty. 

C. Kropidłowska  -  Dyrektor Szkoły Podstawowej w Tuszkowach odczytała Apel od Rady 

Rodziców . 

Rada Gminy Lipusz 

Jako Rada Rodziców Szkoły Podstawowej w Tuszkowach uprzejmie zwracamy się do 

Państwa  Radnych o nie podejmowanie uchwały w sprawie  likwidacji Oddziału 

Przedszkolnego w Szkole Podstawowej w Tuszkowach. Prośbę swą  przedstawić tym, że 

przepisy prawa dały możliwość funkcjonowania oddziałów Przedszkolnych w szkołach 

podstawowych  do dnia 01.09.2019 roku. Powstałe więc względy ekonomiczne, dzieci w 

100% uczęszczają  na język kaszubski, a subwencja oświatowa wystarcza na utrzymanie 

placówek w Gminie Lipusz w tym Szkole Podstawowej w Tuszkowach wraz z oddziałem. 

Nie zgadzamy się z polityką edukacyjną, której ekonomia i matematyczne obliczenia są 

ważniejsze niż harmonijny rozwój dziecka. Uważamy, że likwidacja oddziału przedszkolnego 

spowoduje, że dzieci w wieku pięciu lat będą musiały spędzać czas w autobusie. Apelujemy 

by nie odbierać im tego co się należy od życia, prosimy abyście Państwo radni umożliwili 

dzieciom edukacje w obwodzie szkolnym w gronie starszego rodzeństwa. Mamy nadzieję, że 

podejmując ostateczną decyzję zechcą Państwo Radni wziąć  pod uwagę powyższe argumenty 

i nie wyrażą zgodę na likwidację oddziału  przedszkolnego. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu przedmiotowej uchwały. 

 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie wcześniej odczytanego projektu 

uchwały.  

W wyniku głosowania uchwała została  podjęta przy:  

10 głosów za,  1 głos przeciw i  2 głosy wstrzymujące   /zał. nr 6  do prot./ 

 

Ad. 6 

A .Ganowicz- 

Rolbiecka -   w imieniu Rodziców -  wiecie Państwo w Lipuszu dzieci czują się wspaniale. 

Są malutkie i po prostu chcielibyśmy je mieć przy sobie. Starsze rodzeństwo pomaga 

młodszym ubierać się , uczą się razem i dzięki temu możemy pracować w naszych 



gospodarstwach , możemy robić coś dla naszych Rodzin . Jest nam łatwiej i naszym dzieciom 

gdy jesteśmy tutaj na miejscu w Tuszkowach. Chcielibyśmy zwrócić uwagę , że my mamy 

dobrych nauczycieli tak jak i wszędzie , nasze dzieci dzięki temu, że każde dziecko jest 

indywidualnie traktowane, gdy się zdarzy jakiś problem czy kłopot  ono może kontynuować 

pracę , mamy więcej czasu dla tych dzieci. Uważamy, że nasze dzieci chciały by być jak 

najdłużej blisko swych rodzin. 

 

Wójt  -  nadal jest  możliwość otwarcia  przedszkola niepublicznego. Pani powiedziała, że 

chcecie dzieci mieć blisko siebie, możecie to zrobić wziąć w swoje ręce i utworzyć placówkę 

przedszkolną, to nie musi być w pełnym wymiarze to może być punk przedszkolny, oddz. 

Przedszkolny. Na takie zadanie udzielane jest  dofinansowania. Jak najbardziej taka pomoc 

może być udzielona, w ten sposób można tę sytuacje rozwiązać. Natomiast jeśli chodzi o 

dzieci, które chodzą do Przedszkola w Lipuszu potem chodzą do Szkoły Podstawowej w 

Tuszkowach z tej strony zagrożenia nie widzę. Jest to decyzja Rodziców, czy zostają w 

Lipuszu , czy pójdą do szkoły w Tuszkowach. Widzę tutaj  inne zagrożenie, jest takie , że 

niektórzy mieszkańcy wsi Tuszkowy czy innych miejscowości, gdzieś tam poza Lipuszem 

budują dom czy kupili działkę i nie zamierzają zostać w Tuszkowach. To, że jest szkoła nie 

zatrzymuje mieszkańców ważniejsza jest praca. Obecnie jesteśmy w stanie szkołę w 

Tuszkowach utrzymać,  co dalej będzie nie wiem.  Mówicie o subwencji na język kaszubski, 

muszę się podzielić moimi  obawami, nie są to tylko moje obawy.  Rozmawiałem z Prezesem 

Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Gdańsku,  który dzwonił w sprawie Szkoły w 

Tuszkowach wyraża też obawy, iż ta subwencja może ulec zmniejszeniu. Wszyscy 

zazdroszczą nam tej subwencji i w związku z tym może  zaistnieć taka sytuacja. 

Patrzymy nie tylko na dzień dzisiejszy, ale i na przyszłość , o ile została by zmniejszona 

subwencja na język kaszubski to nie jesteśmy w stanie utrzymać tej placówki. 

 

A. Ganowicz –Rolbiecka  -  zdecydowaliśmy się tylko dlatego zamieszkać w Tuszkowach , 

że jest szkoła na miejscu i tutaj wychować  swoja trojkę dzieci. Nie muszą rano wcześnie 

wstawać i jechać autobusem. Pochodzę z pod Warszawy i to też zdecydowało, że 

zamieszkaliśmy tutaj . a nie gdzie indziej. W Tuszkowach są małe dzieci, które nie są 

zgłoszone do przedszkola i z czasem będzie ich więcej. Zapraszamy Państwa do Nas , do 

szkoły, na lekcje zobaczyć jakie jest to wspaniałe miejsce. Prosimy o rozważenie  naszej 

prośby. 

 

Przewodniczący Rady  - na dzień dzisiejszy jest to uchwała intencyjna, myślę że nadal 

rozmowy pomiędzy Panem Wójtem a Dyrekcja będą trwały. Chodzi o wypracowanie jak 

najlepszego programu naprawczego  w celu utrzymania tej placówki. Myślę ,że ustępstwo z 

jednej jak i z drugiej strony doprowadzi do wypracowania wspólnej płaszczyzny, musimy 

rozmawiać, trzeba się dogadać, nie mogą być dwa obozy. 

 

 Ad. 9 

W tym miejscu porządek obrad został wyczerpany. Przewodniczący Rady podziękował za 

udział, dyskusję i zamknął obrady o godz. 1520. 

 

 

    Protokołowała                                                             Przewodniczący Rady 

Elżbieta Nierzalewska     Janusz Wawer 


